
هواپیماهای خریداری شده 
در دوران بابک زنجانی کجاست؟

مدیرعامل قشم ایر در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا در 
این مدت از تعداد هواپیماهای خریداری شده توسط بابک 
زنجانی هواپیمایی فروخته  شده است، گفت: هیچ هواپیمایی 
از هواپیماهای قشم ایر فروخته نشده و بابت رد دیون از شرکت 
خارج نشده   است.  رامین حمزه ای، مدیرعامل قشم ایر در نشست 
خبری دیروز با بیان اینکه  توانستیم پروازهای داخلی و عرضه 
بلیت را افزایش دهیم، اظهار داشت: تقاضا برای پروازهای داخلی 
به شدت بالا است و با راهکارهایی توانستیم پروازهای داخلی را 
افزایش دهیم و در ۶ ماهه اول امسال عرضه در پروازهای داخلی 
٢٠ درصد افزایش پیدا کرد و همچنین پروازهای خارجی هم در 

این مدت ١٠ درصد رشد داشته  است. 
وی با اشاره به عوامل افزایش عرضه بلیت و ظرفیت پروازها 
به ویژه پروازهای داخلی گفت: ضریب اشغال هواپیماها در 
پروازهای داخلی به صد در صد رسیده و دیگر هیچ صندلی خالی 
در پروازهای داخلی نداریم. از دیگر عوامل موثر در افزایش عرضه، 
اورهال کردن هواپیماهای زمینگیر و تعمیرات اساسی هواپیماها 
بوده است. مدیرعامل قشم ایر در سال ١۴٠٠ تعداد هواپیماهای 
فعال و سرخط این شرکت ٧ فروند بوده اما در حال حاضر ٩ 
فروند هواپیما فعال بوده و به زودی به ١٠ فروند هواپیمای فعال 
می رسیم، ادامه داد: در حال حاضر ٩ فروند هواپیمای علمیاتی 
داریم که یک فروند هواپیمای ایرباس ٣٢٠ هم از طریق تعمیرات 
به ناوگان هوایی اضافه می شود. افزایش ظرفیت ناوگان از محل 

درآمد های این شرکت بوده و هیچ قرض و وامی نگرفتیم. 
حمزه ای با تاکید بر اهمیت موضوع مجوز تی سی او شرکت 
قشم ایر اظهار داشت: تنها دو شرکت در ایران مجوز تی سی او 
)گواهینامه و مجوز پرواز اروپایی( را دارند و با این مجوز توانستیم 
پروازهای اروپایی ایران ایر در ایام حجم را انجام دهیم و این مجوز 

تی سی او باید حفظ شود و این مجوز اعتبار کشور است. 
وی با بیان اینکه جریانی به دنبال مخدوش کردن مجوز 
پروازهای اروپایی این ایرلاین است، ادامه داد: اخیرا جریانی 
در خارج از کشور ایجاد شده که اجازه پرواز خارجی از قشم ایر 
بگیرند به این بهانه که این شرکت دولتی است اما امروز قشم 
ایر یک شرکت کاملا خصوصی است. حمزه ای با بیان اینکه 
مجوز پروازهای اروپایی این شرکت بسوزد منافع ملی تحت 
تاثیر قرار می گیرد، تاکید کرد: در حال حاضر تنها دو شرکت در 
ایران اجازه پرواز اروپایی را دارند و اگر این مجوز برای قشم ایر 
مخدوش شود این امتیاز را از دست می دهیم در حالی در دو سال 
گذشته توانستم با پروازهای میلان نمره تی سی او را ارتقا دهیم 
و در فرودگاه میلان پس از ۴۵ دقیقه چک و بررسی نتوانستند 
هیچ ایرادی از هواپیمای ٣٣ ساله ایرانی بگیرند و این هواپیما را 
تایید کردند و دولت اجازه ندهد تی سی او یک شرکت هواپیمایی 
ایرانی به خطر بیفتد. به گزارش رکنا، مدیرعامل قشم ایر در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه آیا در این مدت از تعداد هواپیماهای 
خریداری شده توسط بابک زنجانی هواپیمایی فروخته شده و یا 
از شرکت بابت رد دیون خارج شده تاکید کرد: هیچ هواپیمایی 
از هواپیماهای قشم ایر فروخته نشده و بابت رد دیون از شرکت 
خارج نشده   است و همچنین هواپیماهای زمین گیر این شرکت 
باقی هستند و تعمیرات در جریان است و هیچ هواپیمایی را با 

عنوان هواپیمای زمینگیر دور نینداخته ایم. 

احتمال حذف شورای رقابت
 از قیمت گذاری خودرو

کارگروه خودروی مرکز ملی رقابت مصوب کرد، شورای رقابت 
صرفاً در جایگاه سیاست گذاری و نظارت ایفای نقش نماید و 
انجام امور اجرایی به نهادهای ذی ربط واگذار گردد. کارگروه 
خودروی مرکز ملی رقابت مصوب کرد، شورای رقابت صرفاً در 
جایگاه سیاست گذاری و نظارت ایفای نقش نماید و انجام امور 
اجرایی به نهادهای ذی ربط واگذار گردد. به گزارش تسنیم، 
کارگروه خودروی مرکز ملی رقابت در جلسه ١8 مهر ١۴٠٢ 
مصوباتی درباره بازار خودرو داشته که یکی از بندهای مصوبات 
به شرح زیر است: »مقرر شد بررسی های کارشناسی در راستای 
اصلاح دستورالعمل تنظیم بازار خودرو با این رویکرد انجام 
گیرد که شورای رقابت صرفاً در جایگاه سیاست گذاری و نظارت 
ایفای نقش نماید و انجام امور اجرایی به نهادهای ذی ربط واگذار 
گردد.« بر اساس دستورالعمل تنظیم بازار خودرو، هم اکنون 
شورای رقابت نقش تعیین کننده در قیمت گذاری خودرو دارد 
و تعیین میزان و نوع واردات خودرو هم به عهده شورای رقابت 
است که احتمالاً با مصوبه جدید، تغییراتی در این بخش از 
وظایف شورای رقابت ایجاد خواهد شد، از جمله اینکه حذف 
شورای رقابت در فرایند قیمت گذاری خودرو قوت گرفته است. 
پیش از این عباس علی آبادی وزیر صمت هم با بیان این که 
قیمت گذاری خودرو باید به عهده وزیر صمت باشد، گفته بود: 
هم اکنون نهاد های مختلف در این موضوع مسئول هستند و 

وظایف خود را هم انجام نمی دهند. 

هزینه ساخت نهضت ملی مسکن اعلام شد
رئیس انجمن انبوه سازان تهران از ارائه پیشنهاد ساخت 
۵٠هزار واحد مسکونی به وزیر راه خبر داد و گفت: واحدهای 
نهضت ملی مسکن متری 8میلیون و ٢۵٠هزار تومان ساخته 
می شود.  ایرج رهبر در گفت وگو با تسنیم، اظهار کرد: در زمان 
حضور محمد اسلامی در وزارت راه و شهرسازی بر اساس 
تفاهمنامه بین انجمن انبوه سازان تهران و اداره کل راه و 
شهرسازی استان تهران، متعهد شدیم ٢٠ هزار واحد طرح اقدام 
ملی را )در ادامه به نهضت ملی مسکن تبدیل شد( بسازیم. وی 
ادامه داد: در زمان حاضر از ٢٠ هزار واحد حدود ١8 هزار واحد 
عملیاتی شده و در حال ساخت است. قرارداد ٣٢٠٠ واحد را 
سال ١۴٠٠ امضا کردیم و قرارداد سایر واحدها امسال منعقد 
شد. وی افزود: این واحدها در اطراف تهران از جمله در شهرهای 
رباط کریم، شهریار، اسلام شهر و قرچک در قالب ۴ شهرک در 
حال اجراست و اخیراً به وزیر راه و شهرسازی پیشنهاد داده ایم 
تفاهمنامه ۵٠ هزار واحد دیگر امضا شود. پیش بینی می کنیم تا 
یک ماه آینده این تفاهمنامه عملیاتی شود. به گزارش تسنیم، 
رهبر در خصوص قیمت ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن، 
یادآور شد: در اقدام ملی قرارداد با قیمت ٢. ٧ میلیون تومان 
برای هر مترمربع به همراه یک شاخص تعدیل امضا شد، اخیراً با 
قیمت جدید یعنی 8 میلیون و ٢۵٠ هزار تومان )برای ساخت 

هر مترمربع( قرارداد امضا شده است. 

   گمانه زنی هایی در باره پذیرش ضمنی FATF از سوی 
ایران به گوش می رسد. آیا انجام این فرآیند به شکل 
ضمنی می تواند ایران را در مسیر نیل به اهداف اقتصادی 
و بهبود وضعیت اقتصادی و مبادلات تجاری – بانکی و... 

کمک کند؟
با پذیرش معاهده FATF با اطمینان خاطر بیشتری فرصتی 
برای انجام و استمرار فعالیت های بانکی و مبادلات مالی بین 
کشورها بر اساس مقررات پذیرفته شده، ایجاد می شود و 
چنانچه کشوری به این امتیاز مجهز نباشد در حقیقت اعتبار 
آن برای برقراری ارتباطات مالی – تجاری- بانکی و... به زیر 

سوال می رود.
 البته تا زمانی که فرم های وابسته به این مقررات بین المللی 
پذیرفته نشود برقراری روابط اقتصادی امکان پذیر نمی شود، 
بنابراین صِرفِ پذیرفتن مقررات بدون عمل به تعهدات باعث 
ایجاد تغییر در وضعیت نمی شود؛ هر چند اعلام ضمنی پذیرش 
خود گام مثبتی است اما اعتمادسازی بین کشورها زمانی ایجاد 

می شود که به صورت رسمی و با عمل به آن همراه باشد. 
به عبارتی ما نیز به عنوان عضو مسئولیت پذیر در جامعه 
جهانی و بین المللی با پذیرش این معاهده امکان تسهیل و 
تسریع در امور تجاری – بانکی و... را می یابیم، هر چند حتی 
پس از پذیرش این معاهده باید کنوانسیون های دیگر مانند 
ACT و... را نیز بپذیریم تا روند عملیاتی شدن این فرآیند 

کامل شود. 
بعد از پذیرش همگانی این معاهده ها است که یک کشور از 
لیست سیاه خارج خواهد شد و به میزان اعتبار قانونی و روانی 
آن افزوده خواهد شد. همچنین نحوه اعتبارسنجی بانک ها و 
موسسات اقتصادی مهم است یعنی بانک ایرانی اگر بخواهد با 
بانک خارجی مراودات و داد و ستدی داشته باشد با عضویت 
در این مجموعه می تواند اقدام کند. در این اعتبارسنجی، 
شناسایی خریدار و فروشنده به طور دقیق مشخص می شود و 
اعتماد و اطمینان طرف مقابلش را فراهم می کند. هم چین و 
 FATF هم روسیه و هم اکثر کشورهای غربی و همسایه ما عضو
هستند اما دو معاهده دیگر هم هست که باید مورد توجه قرار 
بگیرد و با امضای آن معاهدات، ایران به عنوان یک کشور 
مسئولیت پذیر در حوزه بانکی شناخته خواهد شد و اجازه 

می یابد در مبادلات مالی حضور داشته باشد. 

   آیا با پذیرش این معاهده می توان انتظار داشت که 
مشکلات اقتصادی کشور حل و حال نامطلوب اقتصاد 

بهبود یابد؟
وجود دوگانگی در رفتارهای داخلی و خارجی در حوزه های 
مختلف در کشور به بی ثباتی و مشکلاتی در بخش های مختلف 
انجامیده است؛ از جمله بارزترین این رفتار در بحث اجرای 
 FATF مقررات بین المللی می توان به اجرای مقررات بین المللی
اشاره کرد که با وجود اینکه بسیاری از مقررات در نظام بانکی 
یا در تعاملات اقتصادی با برخی از کشورها همچون چین و 
روسیه در حال اجراست، از امضای این مقررات در سازمان های 
بین المللی خودداری می کنیم و تبعات چالش برانگیز آن را به 
جان می خریم که باعث ایجاد مشکلات فراوانی در حوزه های 

مختلف به ویژه اقتصادی شده است. 
با وجود حجم انبوه مشکلات فراوان، حتی با وجود رفع موانع 
مذکور نیز نباید توقع رفع مشکلات و بهبود وضعیت اقتصادی 
داخل کشور را داشته باشیم چرا که رفع مشکلات نیاز به 
مدیریت و راهکاری اقتصادی به پشتوانه تفکرات اساسی و 

پایدار دارد. 
اقتصادی در گرو شناخت مقررات  در حقیقت رشد 
بین المللی و ارائه راهکارهای مناسب در ظرف مدت زمان 
معین و انسجام سازمان های مالی و اداری در داخل و خارج از 

کشور است تا چرخ اقتصادی به حرکت درآید. 

تغییرات داخلی کشور رویکردی دوجانبه است که در سایه 
بهبود روابط با دنیای خارج اعم از کشورهای همسایه یا دیگر 
کشورهای دوردست محقق می شود. روی آوردن به برنامه هایی 
مانند حذف دلار، استفاده از ابزارهای پولی – مالی دیگر شاید 
به طور موقت هم اکنون موثر باشد اما پایدار نیست و حتی 
بسیاری از سازمان ها که با اندیشه حذف دلار شکل گرفته اند 
نیز در حال حاضر با محوریت دلار درحال فعالیت های تجاری 
– اقتصادی در عرصه های مختلف مشغول هستند و این طرح 

را به عنوان پتانسیلی در آینده ای دورتر مدنظر قرار داده اند. 

   بسیاری از کشورهای دوست مانند چین و روسیه حتی 
با وجود الحاق ایران به پیمان شانگهای یا بریکس و... به 
صورت آشکار از محدودیت برقراری روابط تجاری با ایران 
به دلیل عدم پذیرش FATF سخن گفتند. آیا پذیرش نیمه 
کاره FATF می تواند برقراری روابط تجاری با این کشورها 

را تسهیل کند؟
قطعاً پذیرش نیمه کاره، و حتی کامل فقط اف  ای تی 
اف نمی تواند همه مشکلات را حل کند، اما اجازه می دهد 
کشورهایی مانند چین، روسیه و.. با ایران در بخش های مختلف 
تعامل برقرار کنند و به اصطلاح دستشان بازتر خواهد شد و 
سرعت عملیات بانکی روانتر از گذشته خواهد شد، اما به دلیل 
پابرجا ماندن تحریم های امریکا، دامنه اختیارات ایران حتی 
با پذیرش FATF نیز به صورت کامل افزایش نخواهد یافت، اما 
مسلماً برقرای روابط با کشورهای عضو شانگهای، بریکس و.. 

بهبود خواهد یافت و اعتبار ایران در برقراری معاملات تجاری 
مطلوبتر خواهد شد.  اما در مجموع پیروی اجباری کشورهای 
عضو بریکس از برخی پیمان های بین المللی مثل »اف. ای.تی. 
اف« کماکان مانعی برای ارتقای روابط تهران با این کشورها 
است. حضور ایران در بریکس، توان مانور بیشتری به آن 
می دهد اما نباید از این نکته غفلت کنیم که هنوز کشورهای 
عضو بریکس به معاهدات بین المللی مانند اف. ای.تی. اف 
وابسته هستند. از سوی دیگر خود بریکس و سایر سازمان های 
منطقه و بین المللی مثل شانگهای هم به مقرراتی شبیه اف. ای.

تی. اف یا شاید شدیدتر از آن پایبندند و از اعضای جدید هم 
می خواهند که به این مقررات به عنوان پیش شرط مبادلات 

مالی و تجاری و اقتصادی پایبند باشند. 
   آیا الحاق ایران به پیمان هایی مانند شانگهای و 
بریکس با هدف دلارزدایی در این گروه ها، ضرورت پذیرش 

FATF از سوی دیگر کشورها مانند ایران را کمتر می کند؟
درباره هدف برخی از گروه ها و پیمان ها مانند بریکس که 
قصد دلارزدایی را دارند باید گفت که این هدفی است که در 
حال حاضر مدنظر این گروه ها قرار دارد و بدیهی است چنین 
اقدامی در صورت عملیاتی شدن می تواند سلطه دلار آمریکا 
بر معاملات مالی جهان را کاهش دهد و قدرت انحصاری 

کشورهای غربی در استفاده از ابزارهای مالی را از بین ببرد. 
اما خود کشورهای عضو این پیمان ها مانند بریکس نیز هنوز 
از دلار برای معادلات بین المللی خود استفاده می کنند بنابراین 
دلارزدایی یکی از اهداف این کشورها در دراز مدت است. هر 
چند در صورت شکسته شدن سلطه دلار با معرفی »ارز واحد 
بریکس«، امکان تحریم کشورها از سوی آمریکا و متحدانش 

نیز کاهش می یابد. 
در حقیقت باید گفت؛ هیچ عامل واحدی در سیاست های 
بین المللی نمی تواند موفقیت مطلق داشته باشد، جاده دو 
طرفه است با هر رفتی، آمدی هم باید وجود داشته باشد. 
دولت سیزدهم برخلاف دولت  قبل که تمرکزش بر روی برجام 
بود و در منطقه نیز تحرکاتی داشت؛ تمرکزش بر روی تعامل 
با همسایگان و منطقه است. در واقع عمده توجه دولت در 
راستای همان سیاست نگاه به شرق است؛ البته نه الزاما چین 
و روسیه، زیرا شرق تمامی کشورها از جمله ژاپن، کره و... را 
هم در بر می گیرد. در هر حال نیاز است یک تعریف جدید 
از ابعاد جغرافیایی از تنیدگی سیاست ها و روابط بین الملل 

داشته باشیم. 

    آیا توسعه روابط ایران با کشورهای عربی منطقه 
می تواند جایگزین مناسبی برای پذیرش مواردی مانند 

FATF که ایران میلی بر آن ندارد باشد؟
بهبود روابط ایران با کشورهای عربی رویکردی مطلوب 
تلقی می شود، احیاء روابط ایران با کشور عربستان باعث ایجاد 
برخی سیگنال های مثبت در حوزه اقتصادی در کشور شد، این 
درحالی است که سعودی ها در مقابل هرگونه درخواستِ طرف 
ایرانی برای ارتقای روابط اقتصادی، مانعِ نپیوستن جمهوری 
اسلامی به اف. ای.تی.اف را روی میز خواهند گذاشت و خواهان 
توجه ایران به این مشکل خواهند شد که از این جهت دولت 
ناچار است در مورد پذیرش یا عدم پذیرش تمام معاهدات 
گروه اقدام ویژه مالی به خصوص اف. ای.تی.اف تصمیم بگیرد 
بنابراین روشن است که تصمیم گیری صریح در این مورد، 

مشکلاتی برای دولت دارد. 
اگر دولت تحت فشار برخی از افراد و به قصد حفظ رضایت 
آنها، از امضای اف. ای.تی. اف خودداری ورزد، در آن صورت، 
شعار گسترش رابطه با همسایگان و عادی سازی روابط 
با سعودی ها، در همان محدوده تبادل سفیر و بازگشایی 
سفارتخانه ها باقی می ماند و اثری بر بهبود اقتصاد کشور 
نمی گذارد. پذیرش اف. ای.تی. اف نیز به نوبه خود ممکن است 

طیفی از مدافعان دولت را ناراضی و از آن دور کند. 
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ذره بین

اخبــار
قیمت جدید گوشت اعلام شد

رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی می گوید: در 
حال حاضر دیگر کسی توان خرید گوشت ندارد و 
به همین دلیل بازار خیلی راکد است.  علی اصغر 
ملکی با اشاره به قیمت گوشت، عنوان می کند: 
قیمت گوشت گوسفندی دولتی ٢8٢ هزار تومان 
و گوشت گوساله بدون استخوان هم ۴٣٠ هزار 
است، وی می افزاید: این گوشت به صورت روزمره 
در فروشگاه های زنجبره و میادین میوه و تره بار 
در اختیار مردم قرار می گیرد و همین کار، تاثیر 
خوبی در بازار گوشت دارد. به گزارش خبرآنلاین، 
وی متذکر می شود: در بازار گوشت در یکی دو 
هفته اخیر حداقل ٢٠ هزار تومان کاهش قیمت را 
داشتیم. قیمت مصرف کننده گوشت گوسفندی 
داخلی در بازار ۴٢٠، ۴٣٠ هزار تومان بوده که 
الان در حدود ۴١٠ تا ۴٢٠ هزار تومان کاهش 

قیمت داشته است. 

حذف ممنوعیت استخدام رسمی از 
برنامه هفتم

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه براساس آنچه در کمیسیون 
تلفیق رخ داد، بند مربوط به ممنوعیت استخدام 
رسمی در طول برنامه هفتم در لایحه دولت رد 
شد، گفت: بدون استخدام رسمی در پست های 
حاکمیتی دچار مشکل خواهیم شد. به گزارش 
همشهری آنلاین، جعفر قادری در پاسخ به سوالی 
در خصوص آخرین تغییرات اعمال شده در برنامه 
هفتم توسعه گفت: در بخش های مختلف تلاش 
شده است تکالیف قانونی که واقعاً نیاز است در 
برنامه هفتم در نظر گرفته شود. وی با بیان اینکه 
بحث هایی مانند رشد اقتصادی، بهبود فضای 
کسب وکار، اصلاح نظام بانکی، خصوصی سازی 
و واگذاری ها اقدامات متعددی انجام شده است، 
گفت: روز گذشته نیز در خصوص اقتصاد دریا و 
حوزه ترانزیت، حمل ونقل ریلی و ارتباط هوایی 

با کشورهای منطقه بحث های جدی انجام شد. 
قادری در پاسخ به سوالی در مورد بند ممنوعیت 
استخدام رسمی در لایحه برنامه هفتم توسعه که در 
گزارش مرکز پژوهش های مجلس پیشنهاد حذف 
یا اصلاح آن مطرح شده بود، گفت: براساس آنچه 
در کمیسیون تلفیق رخ داد، این بند از لایحه دولت 
رد شد، اگر قرار باشد که استخدام رسمی نداشته 
باشیم، برای پست های حاکمیتی و دائمی دچار 
مشکل خواهیم شد. وی تأکید کرد: در صورتی که 
فرد در چنین پست های مهمی استخدام رسمی 
باشد، تلاش می کند حضور مؤثرتری داشته باشد 
تا زمانی که قرارداد موقت دارد، بنابراین کمیسیون 
تلفیق به ممنوعیت استخدام رسمی رأی نداد. این 
نماینده مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوالی 
در مورد طرح پیشنهاد افزایش حقوق براساس تورم 
در برنامه هفتم توسعه گفت: این مسئله را دولت در 
لایحه برنامه هفتم نیاورد و تا کنون نیز در صحن 
مجلس در خصوص آن صحبت نشده است. بحث 
افزایش حقوق متناسب با تورم در قوانین دائمی 
)قانون مدیریت خدمات کشوری( آمده و تکلیف 
شده است. به گزارش تسنیم، وی با اشاره به اینکه 
در هر صورت بحث هایی در خصوص بازنشستگان 
و ایثارگران و هچنین جوانان مجدداً به کمیسیون 
بازگشته است تا در مورد آن بحث شود، گفت: در 
سایر موارد که چالشی نبودند کار تعیین تکلیف به 

اتمام رسیده است. 

یک پیش بینی از قیمت طلا و سکه 
در بازار

یک کارشناس طلا گفت: در چند روز گذشته 
قیمت طلا و سکه تحت تاثیر جنگ غزه و اسرائیل 
و همین طور افزایش قیمت اونس جهانی بالا رفت. 
اما دوباره روند نزولی را در پیش گرفت و تاحدودی 
قیمت ها کمتر شد. ابراهیم محمدولی درباره 
وضعیت بازار طلا و سکه اضافه کرد: در هفته های 
گذشته شاهد افزایش قیمت در طلای ١8 عیار و 
انواع سکه بودیم به طوی که هر گرم طلای ١8عیار 
به ٢ میلیون و ۵٠٠ هزار تومان رسید و سکه امامی 
هم وارد کانال ٣١ میلیون تومان شد. پس از آن 
اگر چه قیمت ها تا حدودی روند کاهشی گرفته 
است، اما این مسأله بنا به دلایلی ثبات نخواهد 
داشت و دوباره شاهد افزایش قیمت ها خواهیم 
بود. عضو اتحادیه طلا و جواهر درباره آینده بازار 
طلا افزود: با توجه به مواردی چون گرانی اونس 
جهانی در روزهای گذشته و نزدیک شدن به پایان 
سال عرضه و تقاضا در بازار بیشتر می شود و همین 
عاملی است که تاثیر ٢٠ تا ٣٠ درصدی روی 
قیمت ها بگذارد. البته امروز قیمت اونس جهانی 
حدود ١٠ دلار ریزش داشت و تا ١٩٢٢ دلار پایین 
آمد. وی ادامه داد: نکته قابل تامل این است که 
در هیچ یک از بازارهای مناسب سرمایه گذاری 
از جمله خودرو، مسکن و طلا نباید عجولانه 
وارد شد. اگر دیدیم بازاری برای چند روز ملتهب 
می شود بلافاصله برای خرید و کسب سود وارد 
نشویم. این بازارها به ویژه طلا برای سرمایه گذاری 
کوتاه مدت مناسب نیستند. اما بازار طلا نسبت به 
دیگر بازارها از ریسک کمتری برخوردار است و 
برای سرمایه گذاری بلند مدت از ۶ ماه تا بیش از 
یکسال خیلی خوب جواب می دهد. روز گذشته 
بر اساس نرخ اعلامی اتحادیه صنف فروشندگان 
و سازندگان طلا، جواهر، نقره و سکه تهران، 
قیمت طلای ١8 عیار هر گرم ٢ میلیون و ٣۶١ 
هزار تومان، قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح 
قدیم ٢۵ میلیون و ۵٠٠ هزار تومان، قیمت سکه 
تمام بهار آزادی طرح جدید نیز ٢8 میلیون و ۶٠٠ 
هزار تومان است و قیمت نیم سکه بهار آزادی ١۵ 
میلیون و ۵٠٠ هزار تومان، ربع سکه بهار آزادی 
١٠ میلیون و ۴۵٠ هزار تومان و سکه یک  گرمی 

۵ میلیون و ٩٠٠ هزار تومان تعیین شده است. 

 »آرمان ملی« ضرورت پذیرش اف  ای تی اف
 و نقش آن  در توسعه مبادلات تجاری را بررسی می کند؛ 

درمان ناقص اقتصاد درمان ناقص اقتصاد 
  FATFFATF با با

جوابیه

پیرو درج مطلبی در تاریخ ١۴٠٢/٧/٢٢ تحت عنوان »رئیسی و 
همفکرانش چگونه ناگهان موافق FATF شدند؟« به اطلاع می رساند:

سیاست جمهوری اسلامی ایران در خصوص کارگروه اقدام 
مالی هیچ تغییری نکرده است.در این توضیح همچنین آمده 
است: جمهوری اسلامی ایران با رویکرد مقابله با فساد فارغ از 
کنوانسیون های بین المللی، با توجه به قوانین و آموزه های مترقی 

ما در خصوص پولشویی، در چارچوب قوانین داخلی خود که از 
استانداردهای محکمتری برخوردار است عمل کرده و می کند و هر 
گونه تغییر در این رویه می بایست در نهادهای مسئول مورد بررسی 
قرار بگیرد.در پایان این توضیح تاکید شده است: از فعالان رسانه ای و 
کنشگران درخواست می شود که بدور از نگاه سیاسی، صرفا با رویکرد 

فنی به موضوع توجه کنند.

جوابیه 
وزارت اقتصاد

سعودی ها به دنبال احیای روابط ایران 
با کشور عربستان، در مقابل هرگونه 
درخواستِ طرف ایرانی برای ارتقای 
روابــط اقتصادی، مانعِ نپیوســتن 
جمهوری اسلامی به اف. ای.تی.اف را 
روی میز خواهند گذاشــت و خواهان 
توجه ایران به این مشکل خواهند شد که 
از این جهت دولت ناچار است در مورد 
پذیرش یا عدم پذیرش تمام معاهدات 
گروه اقدام ویژه مالــی به خصوص 

اف. ای.تی.اف تصمیم بگیرد

برخی گروه ها ماننــد بریکس قصد 
دلارزدایــی دارنــد. بدیهــی اســت 
چنیــن اقدامی در صــورت عملیاتی 
شدن می تواند ســلطه دلار آمریکا بر 
معاملات مالی جهــان را کاهش دهد و 
قدرت انحصاری کشــورهای غربی 
در استفاده از ابزارهای مالی را از بین 
ببرد. اما خود کشــورهای عضو این 
پیمان ها مانند بریکس نیز هنوز از دلار 
برای معادلات بین المللی خود استفاده 
می کنند بنابرایــن دلارزدایی یکی از 
اهداف این کشورها در دراز مدت است

آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: زمزمه پذیرش نیمه کاره FATF از سوی ایران به واکنش های مختلفی منجر شده است. 
گروهی بر این باور هستند که اصولگرایان پس از درک وضعیت اقتصادی کنونی کشور و با هدف حرکت در مسیر توسعه 
و ثبات اقتصادی به صورت پنهانی اقدام به پذیرش برخی از بندهای معاهده اف  ای تی اف کردند تا از ادامه حضور ایران 
در لیست سیاه جلوگیری شود اما برخی مقامات می گویند هنوز اقدام رسمی جدی رخ نداده است. با وجود این، در 
روزهای اخیر بسیار بلند تر و واضح تر از گذشته درباره پذیرش اف ای تی اف صحبت می شود. آنچه عیان است آنکه 
برخی از مقامات در سطوح مختلف نیز با این رویکرد مخالف هستند اما اظهارنظر اخیر محمد صدر عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام درباره موافقت ابراهیم رئیسی درباره FATF، بار دیگر این گمان را ایجاد کرد که دولت در حال حاضر به 
این نتیجه رسیده است که به منظور توسعه روابط خود با کشورهای دیگر حتی کشورهای دوست باید به نحوی اف  ای 

تی اف را بپذیرد. در همین راستا گفت وگوی »آرمان ملی« را با صباح زنگنه کارشناس اقتصاد بین الملل می خوانید.

 پذیرش نیمه کاره، و حتی کامل فقط اف  ای تی اف نمی تواند 
همه مشکلات را حل کند، اما اجازه می دهد کشورهایی 

مانند چین، روسیه و.. با ایران در بخش های مختلف تعامل 
برقرار کنند و به اصطلاح دستشان بازتر خواهد شد


